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وس معارف در ترم جدید  در
چگونه ارائه می شود؟

4

کید کرد  دکتر طهرانچی تأ
اجرای نظام هوشمند  و یکپارچه داده 

 در دانشگاه آزاد اسلامی
3

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـــگاه 

آزاد اسلامی در دومین جلسه طرح توسعه شبکه 

علمی هوشمند دانشگاه آزاد اسلامی که با حضور 

حوزه  ها و همکاران مجری طرح برگزار شد، گفت: 

»مدیریت دانش به  عنـــوان یکی از ارکان مهم و 

کلیدی در تصمیم گیری  های دانشـــگاه همواره 

موردنظر اســـت و با توجه به ســـاختار شبکه ای 

دانشگاه در کشور که یک مزیت اساسی است، 

لازم است در ستاد مرکزی دانشگاه برنامه ریزی 

لازم برای کاهـــش تمرکزگرایی اداری و افزایش 

یکپارچگی سیستمی صورت پذیرد.«

دکتـــر طهرانچـــی در این جلســـه تاکید کرد: 

»انضباط  بخشـــی در فعالیت  هـــای دانشـــگاه 

مبتنی بـــر مدیریت یکپارچه داده  ها و اطلاعات، 

می تواند تصمیم گیری  های مدیریتی در سطح 

کلان دانشگاه، استان  ها و واحد  های دانشگاهی 

را بیشتر اثر بخش  کند.«

وی ادامه داد: »نمونه بارز این مدیریت یکپارچه 

داده  ها در ســـامانه پژوهشیار است که به صورت 

برخط می توان مســـاله  های طرح شده در نظام 

پژوهشـــی دانشـــگاه را به طور اثر بخش رصد و 

پایـــش کند. اطلاعات ارزشـــمند حاصل از این 

سامانه در نظام آموزش و پژوهش کشور پیشرو و 

منحصربه فرد بوده و مبین کارآمدی شبکه علمی 

هوشمند دانشگاه آزاد اسلامی است.«

رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی اظهار داشت: »در 

این راستا با طراحی یک مدل مهندسی ساختار 

داده می توان افزایش ارتباط و یکپارچگی داده 

در سایر سامانه  های دانشگاه را در جهت کسب 

دانش و اثربخشی بیشتر در حل مسائل جامعه 

افزایـــش داد. اجرای این طرح هم  روندســـازی 

فرآیند ها و فعالیت  های اجرایی، چابک سازی و 

سرعت بخشیدن به فرآیند تصمیم گیری، بهبود 

نظارت  های ســـازمانی، توسعه مدیریت و بهبود 

انضباط بخشـــی در اجرای قوانیـــن و مقررات 

حوزه  های آموزشـــی، پژوهشـــی، دانشجویی، 

اداری- مالی و دیگر حوزه  های دانشگاه را فراهم 

می آورد.«

ایمان عطارزاده، مجری طرح توســـعه شـــبکه 

علمـــی هوشـــمند دانشـــگاه، چالش  هـــای 

عدم یکسان سازی و انســـجام داده  ها که سبب 

بروز مشـــکلاتی در حوزه  هـــای مختلف به ویژه 

امور آموزشی واحد  های دانشگاهی را که سبب 

افزایش حجـــم کاری غیراثر بخـــش حوزه  های 

دانشـــگاه شده اســـت، مطرح کرد. وی با بیان 

اینکه با اجرای طرح نظام هوشـــمند و یکپارچه 

داده در دانشگاه آزاد اسلامی می توان بسیاری 

از این مشکلات را مرتفع کرد، گفت: »در فاز اول 

طرح مذکور، اولویت یکسان سازی و یکتاسازی 

اسامی، سرفصل رشته ها، کدرشته  ها و اطلاعات 

دروس در تمامی واحد های دانشگاهی موردنظر 

است که با همکاری حوزه  های سنجش و پذیرش 

دانشگاه، حوزه فناوری اطلاعات و شبکه علمی 

دانشگاه و حوزه برنامه ریزی درسی معاونت  های 

موضوعی درحال اقدام است.«

جوادی، مدیرکل دفتر برنامه وبودجه دانشـــگاه 

در ادامه گزارشـــی از نبود نظارت جامع و نظام 

یکپارچه آماری در حوزه برنامه وبودجه دانشگاه 

ارائه کرد و گفت: »لازم اســـت درراســـتای توجه 

به عدالـــت اجتماعی و حمایـــت از واحد  های 

دانشگاهی در استان  های کم  برخوردار تمهیداتی 

درخصوص اجرای مدل تطبیق پذیری شهریه  ها 

صورت پذیرد.«

در این جلسه مقرر شـــد طرح نظام هوشمند و 

یکپارچه داده در دانشگاه آزاد اسلامی در جهت 

افزایـــش یکپارچگی داده  ها و ارتباط هدفمند و 

کاربردی بین سامانه  های دانشگاه برنامه ریزی 

و اجرا شـــود. نتایج ارزشـــمند اجرای این طرح 

می توانـــد ارتقـــای جایگاه علمی و پژوهشـــی 

دانشگاه آزاد اسلامی را در کشور به همراه داشته 

باشد.

ایجاد کارنامه فرهنگی دانشجویی
 برای ثبت فعالیت  ها در دانشگاه آزاد 

اسلامی
فـــرزاد جهان بین، سرپرســـت معاونت فرهنگی 

دانشـــجویی دانشگاه آزاد اســـلامی در صفحه 

اینســـتاگرام خـــود از ایجاد کارنامـــه فرهنگی 

دانشجویی خبر داد.

وی نوشـــت: »در دوره جدید با توجه به رویکرد 

معاونت در کاهش تصدی گری ســـتاد و تقویت 

و فعال ســـازی بیش از پیش واحد های فعال در 

صحنه فرهنگی دانشـــجویی، کارنامه فرهنگی 

دانشجویی برای ثبت فعالیت  ها ایجاد می شود و 

فعالیت  ها از جهت کمی و کیفی ارزیابی می شود 

و ضمـــن صدور کارنامه فرهنگی دانشـــجویی، 

معاونـــان و معاونت  هـــای برگزیـــده فرهنگی 

دانشـــجویی و نیز روسای واحد هایی که اهتمام 

بیشـــتری به حوزه فرهنگ دارنـــد، موردتقدیر 

قرار می گیرند. ایـــن کار در حوزه تربیت بدنی و 

مشاوره نیز صورت می گیرد.« جهان بین می افزاید 

شاخص  ها و ضرایب با همکاری همه عزیزان و با 

تاکید بر سند دانشگاه اسلامی و نیز با محوریت 

اقطاب اثرگذار در فرهنگ دانشگاهی )مشی خود 

معاونان و کادر فرهنگی دانشـــجویی، اساتید، 

رسانه، خانواده و تشکل  ها و فعالان دانشجویی( 

و بـــا تاکید بر تثبیـــت مولفه  های کلیدی که در 

کتـــاب باغبانی فرهنگ مطرح شـــده، تدوین و 

ملاک ارزیابی قـــرار خواهد گرفت. به گفته وی 

فعالیت  های ســـتادی معاونت  ها مانند داشتن 

طرح راهبـــردی، افزایش تعداد دانشـــجویان 

مشـــارکت کننده و نیز مخاطب در فعالیت  های 

فرهنگی و ورزشی و... به نسبت کل دانشجویان، 

برگـــزاری کرســـی  های آزاداندیشـــی، فعالیت 

تشکل  های دانشـــجویی و استادی، کانون ها، 

نشـــریات، گسترش ورزش همگانی، درآمدزایی 

اماکن ورزشـــی و..، گســـترش فرهنگ عفاف 

وحجاب به صورت درست، حجم و کیفیت حضور 

در فعالیت  های مجـــازی، افزایش تاثیرگذاری 

فرهنگی در شهر، افزایش کیفیت همراه با کاهش 

هزینه  ها در خدمات رفاهی، قانون گرایی بیشتر 

در امور مربوط بـــه نقل وانتقالات و تخفیف ها، 

فعال بودن مرکز مشـــاوره، کیفیت مشاوره و... 

نمونه  هایی از این شاخص هاست و البته ضرایب 

اینها متفاوت است. علاوه بر بررسی فعالیت  های 

ثبت شده در درگاه، این فعالیت  ها از نظر کیفی از 

طرق مختلف مورد ارزیابی قرار می گیرد.

رئیس کمیسیون آموزش مجلس
 با هیات موسس و امنای دانشگاه آزاد 

اسلامی دیدار کرد
به گزارش روابط عمومی هیات  موسس و امنای 

دانشگاه آزاد اسلامی، منادی، رئیس کمیسیون 

آموزش و تحقیقات مجلس با رئیس، مشـــاوران 

و مدیران هیات موســـس و امنای دانشگاه آزاد 

اســـلامی در فضایی صمیمی دیدار و گفت وگو 

کرد.

در این نشست که در فضایی گرم و صمیمی انجام 

شد، موید، رئیس دفتر هیات موسس و امنا ضمن 

خیرمقدم مطالبـــی را درخصوص فعالیت  های 

دانشگاه عنوان کرد.

در این جلسه مشاوران و سایر مسئولان نظراتی 

را در رابطه با تلاش رئیس کمیســـیون آموزش و 

تحقیقات مجلس برای کمک به دانشـــگاه آزاد 

مطرح کردند. در ادامه منادی نیز ضمن تشـــکر 

از رئیس دفتر هیات موسس و امنا و سایر مدیران 

و کارکنـــان این مجموعه گفت: »دانشـــگاه آزاد 

اســـلامی ظرفیت  های بسیار ارزشمندی دارد و 

همه ارکان دانشـــگاه باید یکپارچه به توســـعه و 

گسترش فعالیت  ها توجه و اهتمام داشته باشند.«

رئیس کمیســـیون آمـــوزش و تحقیقات مجلس 

همچنین بـــر ضرورت همـــکاری بیش  از پیش 

مجلس و دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد و افزود: 

»مجلس از هیچ کمکی در فراهم آوردن امکانات 

موردنظر در جهت پیشبرد اهداف دانشگاه آزاد 

اسلامی فروگذار نخواهد کرد.«

  چه خبر از دانشگاه

تامین امنیت غذایی در دنیا با تحقیقات دانشگاهی

 آغاز پروژه ملی خودکفا�یی بذر 

محمد اسماعیلی جوشـــقانی، رئیس دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد دلیجان در گفت وگو با »فرهیختگان« 

با بیان اینکه دنیای امروز نیاز به پویایی و رقابت را در 

همه عرصه ها اجتناب ناپذیر کرده است، گفت: »این 

مفهوم در صنعت و در بازارهای رقابتی به خوبی نمود 

پیدا کرده و خود را در قالب مزیت رقابتی بین صنایع 

و حتی کشـــورها نمایان کرده است. لازمه حرکت و 

تحول برای صنعت دانش و علم است که برای تولید 

آن به دانشگاه نیاز است.«

جوشـــقانی دانشـــگاه را موتور محرکه برای تحول و 

جهـــش تولید عنوان کرد و افـــزود: »تحولات علمی 

به دنبال بروز احساس نیاز در صنعت شکل می گیرد. 

دانشگاه ها در تعامل دوسویه با صنعت در دنیا از نسل 

یک به نســـل سه دانشگاه های کارآفرین رسیده اند. 

پرواضح است که در این مسیر گام به گام هم از صنعت 

بهره گرفته اند و دانش تجربی را به دانش نظری توسعه 

داده اند و هم به صنعت کمک کرده و دانش نظری را 

برای پیشرفت صنعت عمق بخشیده اند.«

وی در ادامه اظهار کرد: »دانشگاه آزاد اسلامی هم از 

بعد از انقلاب اسلامی وظیفه توسعه آموزش عالی را 

با حمایت مردم بر عهده گرفته است و از ابتدا بر پایه 

توسعه مناطق کمتر توسعه یافته سیاستگذاری شده 

بود. البته درحال حاضر تمام شهرهای برخوردار هم 

توسعه پیدا کرده اند. آنچه بدنه دانشگاه آزاد اسلامی 

را دچار رکود کرده، بخشـــی از آن چیزی اســـت که 

آموزش عالی کشـــور هم دچار آن است؛ رکود علمی 

به دلیل ســـاختار فرسوده و غیرکارآمد. دانشگاه آزاد 

هـــم برای تحول علمی نیاز به پوســـت اندازی دارد. 

ساختار دانشگاه بزرگ و سنگین شده و عملا امکان 

تغییر و تحول را با مشـــکلاتی مواجه کرده است. در 

این گونه شـــرایط باید مهندسی مجدد صورت پذیرد 

و ساختار عوض شود تا بتواند با یک سیستم چابک 

به رسالت ها و اهدافش برسد.

رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد دلیجان یکی 

از برنامه های مهم و محـــوری این واحد را کاربردی 

کردن دانش برشمرد و در ادامه گفت: »بدین منظور 

مذاکراتی با صاحبان صنایع و مشاغل برای برگزاری 

دوره های آموزشـــی و راه اندازی مدرســـه اشتغال و 

کارآفرینی انجام پذیرفته است که امیدواریم بتوانیم 

به حرکت صنعت رشدی فزاینده بدهیم.«

وی تصریح کرد: »ســـرفصل ها و شیوه های آموزشی 

باید در راســـتای مهارتی کردن رشته ها و آموزش ها 

اصلاح شود.«

جوشـــقانی در ادامه گفت: »واحد دلیجان در سال 

پیـــش رو با راه اندازی مرکز رشـــد به دنبـــال ایجاد 

کلینیک صنعت برای عارضه یابی و درمان مشکلات 

صنایع مرتبط است و در همین راستا اقدام به ایجاد 

مدرســـه مهارتی اشـــتغال و کارآفرینی کرده است 

کـــه متقاضیان ورود به صنعـــت را آموزش می دهد. 

دانشگاه کارآفرین دانشگاهی است که در هر کلاس 

درس ایده هـــا و نظرات نخبگان را دریافت و پردازش 

کند و جهت تجاری کردن آن برنامه ریزی داشته و با 

کمک صاحبان صنایع و سیاستمداران بتواند تولید 

انبوه انجام دهد.«

وی افزود: »هسته بیوریستار در مرکز رشد مستقر شده 

که روی تولید الیاف با کاربردهای زیستی و پزشکی 

بر پایه گیاهان دارویی مطالعه و تحقیق می کند و در 

آینده نزدیک به مرحله تولید خواهد رسید.«

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد دلیجان در بخش 

دیگری از صحبت های خود بـــه انعقاد تفاهمنامه 

ایـــن واحد دانشـــگاهی با فرمانداری شهرســـتان 

لاهیجان اشاره کرد و ادامه داد: »جهت آموزش های 

تخصصی پرســـنل اداری شهرســـتان آماده سرعت 

بخشـــیدن به مهارتی کردن دانش نظری هستیم. 

همچنین ایجاد هنرســـتان فنی و دانشـــکده های 

مهارتی در برنامه های ایـــن واحد قرار دارد. درکنار 

ایـــن موضوع، طراحـــی دوره MEA جهت مدیران 

آموزش وپرورش و مذاکره با مدیریت آموزش وپرورش 

جهت ارتقای مدیـــران مجموعه آموزش وپرورش در 

مرکز آموزش های تخصصی واحد انجام شده است. 

همچنین تفاهمنامه با مدیریت شرکت شهرک های 

صنعتی دلیجان برای آموزش های تخصصی صنایع 

درحال انعقاد است تا کلیه نیازهای صنایع شهرستان 

توسط این واحد مرتفع شود.«

  گفت و گو
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد دلیجان در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 دانشگاه آزاد هم برای تحول علمی
 نیاز به پوست اندازی دارد
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دکتر طهرانچی  در جلسه توسعه  شبکه علمی هوشمند تأکید کرد 

اجرای نظام هوشمند
 و یکپارچه داده   در دانشگاه آزاد اسلامی
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 »فرهیختگان« گزارش می دهد: دانشگاه آزاد در آینده نزدیک ۵۰ درصد نیاز کشور بذر تولید می کند


